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  Záznam z 24. zasedání  
     Předsednictva Rady vysokých škol  

konaného 14. prosince 2023  
 
 
Zasedání probíhalo prezenční a on-line formou. Maximální počet přítomných členů Předsednictva byl 22. 

Zasedání se zúčastnili hosté: 

• prof. PaedDr. Radka Wildová, CSc. - vrchní ředitelka sekce vysokého školství, vědy a výzkumu MŠMT 
• prof. MUDr. Milena Králíčková, Ph.D. - předsedkyně ČKR 
• doc. Ing. Petr Dvořák, Ph.D. - místopředseda ČKR  
• Ing. Radim Ryška, Ph.D. - ředitel Centra pro studium vysokého školství 
• Mgr. Petr Baierl – předseda Vysokoškolského odborového svazu 
• Mgr. František Dobšík – předseda Českomoravského odborového svazu pracovníků školství 
• prof. RNDr. Jan Vondráček, Ph.D. - Akademie věd ČR 
• Ing. Václav Šubrta – předseda Asociace knihoven vysokých škol ČR 
• Mgr. Dagmar Kadlecová - Ministerstvo obrany ČR, odbor školství 

 
Schválený program:  

1. Zahájení  
2. Zprávy z Užšího předsednictva Rady VŠ (prof. Ing. Milan Pospíšil, CSc.)  
3. Zprávy ze Studentské komory Rady VŠ (Ing. Michal Farník)  
4. Vystoupení hostů  
5. Zprávy z Ekonomické komise (JUDr. Lenka Valová) 
6. Shrnutí práce pracovních komisí a Rady VŠ za funkční období 2021-2023 (prof. Ing. Milan Pospíšil, 

CSc.). 
7. Různé 

 

1.Zahájení  
Zasedání zahájil prof. Skládanka a představil program, návrhovou komisi a požádal členy Předsednictva Rady 
VŠ o hlasování.  
 
Předmět hlasování:  
Sněm Rady VŠ schvaluje program 24. zasedání Předsednictva Rady VŠ .  
 
Program byl přijat 22 hlasy. Nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 
Předmět hlasování: 
Předsednictvo Rady VŠ schvaluje návrhovou komisi ve složení: členové Užšího předsednictva,  
doc. Dr. Ing. Vlasta Radová, JUDr. Lenka Valová, RNDr. Pavel Popela PhD. a Bc. Martin Horváth.  
 
Návrhová komise byla schválena optickou většinou hlasů přítomných členů.  
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2. Zprávy z užšího Předsednictva Rady VŠ 
Prof. Milan Pospíšil přivítal účastníky na posledním zasedání Předsednictva Rady VŠ ve funkčním období a 
zároveň informoval, že je to jeho poslední zasedání jako předsedy Rady VŠ. Poté seznámil účastníky se 
zprávami z Užšího předsednictva Rady VŠ. Informoval, že zprávy z Užšího předsednictva jsou k dispozici také 
na webových stránkách Rady VŠ. Zmínil Strategickou konferenci Rady VŠ, která proběhla na Vysokém učení 
technickém v Brně. Hovořil o probíhajících jednání pracovních komisí v rámci Metodiky 17+ zaměřené na 
moduly 3, 4 a 5. Informoval, že v současné době probíhá příprava hodnocení v modulech M1 a M2. Připomněl, 
že 19. prosince proběhne on-line jednání s KHV zaměřené na hodnocení vysokých škol za rok 2022. Hovořil o 
proběhlém jednání s Radou NAÚ s dr. Plagou, dr. Flieglem a dr. Smrčkou, kde zástupci Užšího předsednictva 
Rady VŠ tlumočili požadavek na zlepšení komunikace mezi NAÚ a Radou vysokých škol a zvýšení frekvence 
vzájemných návštěv zástupců na jednáních. Hovořil o přípravě zákona o kvalitě, který by znamenal 
významnou změnu v hodnocení vysokého škol, kdy by se NAÚ stalo součástí evropských hodnotících struktur, 
což by přineslo i změnu workflow při schvalování akreditací studijních programů. Obě reprezentace budou 
s těmito informacemi seznámeny. Dále informoval, že ve spolupráci s ČKR byly předloženy připomínky 
k návrhu zákona o výzkumu, vývoji a inovacích ve spolupráci s místopředsedou ČKR dr. Čapkem. 
Připomněl, že 27. listopadu proběhlo výjezdní zasedání Předsednictva GA ČR na zámku v Loučni, kde vzešla 
iniciativa diskusního setkání zástupců Rady VŠ , ČKR, GA ČR a ministerstva k tematice dopadů novely 
vysokoškolského zákona na doktorské studium. Prof. Konvalinka a prof. Baldrian uvítají vyjasnění podmínek 
v rámci doktorských studijních programů. Hovořil o předávání profesorských titulů za účasti prezidenta České 
republiky Petra Pavla na UK.  
 
Dr. Just doplnil informací o účasti zástupců Rady VŠ Akademickém sněmu Akademie věd, kde Rada VŠ má 
zastoupení v podobě 15tičlenné delegace. 
 
Usnesení 
Sněm Rady VŠ bere na vědomí zprávy z Užšího předsednictva Rady VŠ .  
 
Usnesení bylo přijato optickou většinou hlasů přítomných účastníků.  

3. Zprávy ze Studentské komory Rady VŠ  
Ing. Michal Farník seznámil účastníky se zprávami ze Studentské komory Rady VŠ. Připomněl organizaci oslav 
17. listopadu, na kterých se Studentská komora Rady VŠ aktivně podílela. Zmínil vystoupení Kateřiny 
Grygarové v televizi v programu ČT 24. – 17. listopad očima mladé generace. Zástupci Studentské komory byli 
přítomni předávání Cen ministra školství, kde byl Ing. Ondřej Havelka oceněn za pedagogickou činnost. Zmínil, 
že O. Havelka byl také jedním ze spoluautorů Standardu školitele.  
Z reprezentativní činnosti zmínil účast na Board meetingu ESU v Estonsku. Vyzdvihl zde vystoupení Jakuba 
Svobody v prezentaci k zavádění AI, kdy byl schopen velmi dobře uchopit danou problematiku z technického 
hlediska.  
Předseda Studentské komory Rady VŠ přiblížil Závěrečnou zprávu Studentské komory Rady VŠ za stálé 
zasedání 2021-23 a zaměřil se na plnění cílů programového prohlášení. Informoval, že v rámci pracovních 
komisí se Studentská komora podílela na tvorbě materiálů: 

•  Analýza statusu doktorandů 
•  Standard školitele 
•  20 věcí pro univerzitu 21. století  
•  Přijímací řízení  
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Ing. Farník dále zmínil změny v organizaci a činnosti Studentské komory Rady VŠ, zejména 
usnášeníschopnost a efektivitu procesů. Dále nový vizuál, webové stránky a sociální sítě Studentské 
komory Rady VŠ  
• Konference akademických senátorek a senátorů 
• Předávání Cen Jana Opletala v novém formátu 
• Eurodoc Annual General Meeting  
• Board Meeting of European Students Union  
• Schůzky s ministry a dalšími stakeholdery 

 
V závěru svého vystoupení ing. Farník požádal o podporu Rady VŠ s ohledem na strukturální deficit 
prohloubený vyššími náklady na nový formát Cen Jana Opletala. Požádal Předsednictvo Rady VŠ podle zásad 
hospodaření o navýšení finančních prostředků na činnost Studentské komory Rady VŠ v roce 2024 o 100 000 
Kč, ale připomněl, že se jedná o činnosti, které byly realizovány v roce 2023.  
 
V návazné diskusi byl vznesen požadavek na předložení informací k hospodaření Studentské komory Rady VŠ 
s ohledem na požadavek navýšení rozpočtu. 
 
Ing. Farník vysvětlil, že podle zásad hospodaření může požádat o navýšení prostředků pouze v rámci 
prosincového zasedání Předsednictva Rady VŠ.  
 
Prof. Pospíšil ocenil činnost Studentské komory a konstatoval, že díky činnosti Studentské komory Rady VŠ 
dochází i k propagaci Rady VŠ. Shrnul různorodost aktivit Studentské komory Rady VŠ a přimluvil se 
o podporu činnosti. Vysvětlil, že interní předpisy dávají skutečně předsedovi Rady VŠ předložit žádost 
o navýšení rozpočtu pouze do konce prosince. S ohledem na skutečnost, že výdaje Studentské komory Rady 
VŠ byly vynaloženy na smysluplné aktivity, přimluvil se za podporu požadavku na navýšení rozpočtu 
Studentské komory.  
 
Dr. Valová doplnila informací, že se ukázalo, že šíře činnosti Studentské komory Rady VŠ je větší, než tomu 
bylo v minulosti. Při tvorbě návrhu rozpočtu je třeba se zabývat jednotlivými akcemi s tím, že by podle jejího 
názoru se měla podpora vyjádřit. Jedná se o navýšení rozpočtu pro rok 2024, který se teprve bude schvalovat. 
Jedná se tedy o doporučení, aby toto zvýšení bylo zahrnuto do rozpočtu Studentské komory Rady VŠ na rok 
2024.  
 
Prof. Skládanka se dotazem ujistil, zda navýšení je účelově spojeno s organizací předání Cen Jana Opletala.  
 
Ing. Farník toto potvrdil. 
 
Dr. Valová upřesnila, že se v zásadě jedná o souhlas, že Studentská komora tyto náklady v rámci návrhu svého 
rozpočtu na rok 2024 uplatní.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady VŠ podle „Zásad hospodaření Studentské komory Rady VŠ ve vztahu k Agentuře Rady 
VŠ“ souhlasí s navýšením rozpočtu na činnost Studentské komory v roce 2024 o 100 000 Kč. 
 
Usnesení bylo přijato 25 hlasy přítomných účastníků, 2 účastníci se hlasování zdrželi.  
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Usnesení:  
Předsednictvo Rady VŠ bere na vědomí zprávy ze Studentské komory Rady VŠ.  
 
Usnesení bylo přijato optickou většinou hlasů přítomných účastníků.  

4. Vystoupení hostů 
Na 24. zasedání Předsednictva Rady VŠ vystoupili hosté:  
 
Prof. Milena Králíčková, rektorka Univerzity Karlovy a předsedkyně České konference rektorů, informovala  
o nejvýznamnějších bodech jednání ČKR. Diskutovalo se o výsledcích posledního jednání Reprezentativní 
komise. Kromě finančních a mzdových záležitostí byla pozornost věnována Režimu student, v jehož rámci 
došlo ke zpřísnění pro přijímání vízových studentů. Pokud se 10 % studentů, kteří přišli v Režimu student, 
nezapíše do studijního programu na některé fakultě univerzity, tedy zapíše-li se jich méně než 90 %, mohou 
být v příštím roce z Režimu student vyřazeni. Další podmínkou je, že 20 % musí dokončit první ročník, aby 
nebyli z Režimu student rovněž vyloučeni. Penalizace se budou týkat jednotlivých fakult. Paní rektorka 
ocenila, že poprvé se jednání účastnili i zástupci ministerstva školství a ministerstva financí. Prof. Králíčková 
považuje Režim student za významný, protože máme zájem o internacionalizaci studia. Poděkovala těm 
členům Rady VŠ, kteří se zúčastnili minulý týden konference zaměřené na téma mikrocertifikátů. Zúčastnili se 
zástupci ministerstva práce a sociálních věcí, ministerstva pro místní rozvoj a ministerstva školství. Zmínila 
také zmínku pana ministra v projevu na udělování profesorských titulů, kde ocenil práci profesorů a 
profesorek a tím pádem i práci vysokých škol. Ve svém projevu ministr dále zmínil, že jeho prioritou bude 
vytvoření polytechnik a podpora profesního vzdělávání, excelentní výzkum a vytvoření objednávky státu na 
poptávané profese.  
 
Mgr. Petr Baierl, předseda Vysokoškolského odborového svazu, pozdravil účastníky a poděkoval za 
dosavadní spolupráci.  
 
Mgr. František Dobšík, předseda ČMOS pracovníků školství, zmínil potřebu spolupráce regionálního  
a vysokého školství.  
 
Ing. Radim Ryška se připojil k poděkování za spolupráci a po vzoru prezentace výsledků šetření Eurostudent 
nabídl prezentaci výsledků šetření Absolvent. 
 
Mgr. Dagmar Kadlecová z Ministerstva obrany poděkovala za možnost zúčastnit se zasedání Předsednictva 
Rady VŠ za státní školy. 
 
Prof. Jan Vondráček z Akademie věd ČR zmínil, že o dění v rámci vysokých škol dostává Akademie věd ČR 
informace pouze zprostředkovaně prostřednictvím kolegů působících na vysokých školách, v té souvislosti 
poděkoval za spolupráci současnému předsednictvu Rady VŠ.  
 
Prof. Radka Wildová, vrchní ředitelka sekce vysokého školství, vědy a výzkumu MŠMT, pozdravila účastníky 
zasedání. Informovala, že novela zákona o vysokých škol je projednávána v legislativních radách a bude 
předložena v polovině ledna do vlády. Proběhlo jednání Reprezentativní komise, kde byly přijaty závěry 
týkající se financování vysokého školství a schváleno rozdělení financí. Hovořilo se o rozdělení příspěvku na 
kohezi. Informovala účastníky zasedání, že bude předložen návrh podpory excelentního výzkumu na vysokých 
školách, který bude vázán na finanční podporu pro školy, které se zapojí do strategie a splní požadavky. 



5 
 

V lednu by měla začít pracovat skupina zaměřená na inovaci nastavení indikátoru K. Zmínila vytvoření širší 
pracovní skupiny, sestávající se ze 6 zástupců z ČKR a 6 zástupců z RADY VŠ, která by řešila také další 
problematiku financování, úpravu poměru mezi ukazateli A a K, profesní programy a jejich hodnocení apod. 
Prof. Pospíšil a prof. Králíčková vznik této širší pracovní skupiny podpořili.  
 
Prof. Skládanka se v diskusi dotazoval na otázku ohledně Režimu student (změna podmínka příjezdu 
zahraničních studentů), která byla doručena vysokým školám 6 dní před nabytím platnosti 1. prosince. Na řadě 
vysokých škol v té době již bylo do anglických studijních programů ukončeno přijímací řízení. Zmínil, že Režim 
student byl původně zaveden z důvodu komplikací při získávání víz pro zahraniční studenty. Prof. Skládanka 
se zajímal, jakým způsobem bude probíhat udělování víz zahraničních studentů v budoucnosti.  
 
Prof. Wildová tlumočila informaci, že v lednu bude ministerstvo školství iniciovat jednání s ministerstvem 
zahraničních věcí a ministerstvem vnitra, jelikož přijímání zahraničních studentů považují pro vysoké školy za 
významný bod internacionalizace. Hovořila o tom, že došlo v minulosti k situaci, že studenti, kterým byla 
udělena tzv. zrychlená víza, do studijního programu nenastoupili; cílem bylo takovéto situace eliminovat. 
V lednu budou probíhat jednání, jak plošným opatřením nepostihnout fungující systém. Ministerstvo vnitra 
v součinnosti s ministerstvem zahraničních věcí připravilo seznam zemí, kde se systém Režim student bude 
rušit: jde předběžně o 6 států, pro které bude Režim student zcela zrušen. Prof. Wildová hodlá iniciovat jednání, 
která proběhnou během ledna a během kterých je třeba projednat a transparentně vyjasnit všechna kritéria. 
Toto téma se stalo i tématem porady s panem ministrem: tedy jak dosáhnout toho, aby Režim student sloužil 
ke kvalitní internacionalizaci. 
 
Prof. Vacík se dotazoval na dokument zabývající se strategií excelentního výzkumu, který má být předložen 
Vládě.  
 
Prof. Wildová informovala, že materiál byl projednán na RVVI a má být předložen vládě pouze jako 
informativní materiál. Jedná se o strategii, která navrhuje vypsání samostatného programu excelence, který 
by měl být finančně podpořen. V roce 2025 je plánováno vyhlášení samostatného programu excelence, kde 
budou stanoveny přísné vstupní podmínky.  

5. Zprávy z Ekonomické komise (JUDr. Lenka Valová) 
Dr. Valová seznámila účastníky se informacemi z jednání Reprezentativní komise, které proběhlo 4. prosince 
a zakončilo jednání o rozpisu rozpočtu vysokého školství pro rok 2024, která byla započata o měsíc dříve.  
Oproti roku 2023 se v ukazateli vysokých škol jedná o snížení prostředků o 12,206 mil. Kč., fakticky se však 
jedná o navýšení Rozpočtového okruhu I oproti hodnotě uvedené pro r. 2024 ve střednědobém výhledu SR 
939mil. Kč; konečná záporná částka je dána skutečností, že prostředky rozpočtované na krytí DPH u projektů 
NPO byly v roce 2023 vedeny v ukazateli VŠ, zatímco pro rok 2024 jsou z tohoto ukazatele vyňaty a vedeny 
v rozpočtu kapitoly v jiném ukazateli; 800 mil. Kč v roce 2023 účelově určených cestou ukazatele F na krytí 
energetických výdajů se přesouvá do Rozpočtového okruhu I. 
Rozpočtový okruh II Sociální záležitosti studentů se dle počtu studentů SIMS majících nárok na ubytovací 
stipendium se započtením předpokládaného navýšení sociálního stipendia (v návaznosti na růst minimální 
mzdy) snižuje o 25,687 mil. Kč, které se převádějí do Rozpočtového okruh IV na navýšení prostředků na 
studenty se specifickými potřebami o 8 mil. Kč; zbytek je určen na mezinárodní konsorcia VVŠ. 
Bylo rozhodnuto, že navýšení Rozpočtového okruhu I. bude mezi ukazateli A : K rozděleno v poměru 50 : 50. 
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V této souvislosti dr. Valová zmínila, že proběhla bouřlivá diskuse zaměřená na podporu kvality na vysokých 
školách, tedy posílení ukazatele K vůči ukazateli A, ale bylo nakonec přistoupeno na přijetí varianty 2, tedy 
rozdělení poměru 50 : 50.  
Dr. Valová dále přiblížila změny v ukazatelích rozpočtu oproti roku 2023: 
Ukazatel C 
V návaznosti na skutečnost, že zahájení reformy podpory studentů doktorských studijních programů 
obsažené v dosud neschválené novele zákona o vysokých školách již není pro rok 2024 aktuální, budou na 
základě projednání a v souladu se závěry Reprezentativní komise dne 11. 10. 2023 jednotlivým VVŠ na 
stipendia studentům doktorských studijních programů poskytnuty prostředky v podílech odpovídajících 
průměru podílů poskytnutých prostředků na DSP v letech 2018–2022. 
Ukazatel I 
Znění ukazatele I bude upraveno v důsledku ukončení dosavadního způsobu vyhlašování centralizovaných 
rozvojových projektů. Pro rok 2024 bude ukazatel I členěn na 3 části s tím, že spolu se stávajícím Programem 
na podporu strategického řízení jsou nově vyhlášeny Program podpory rozvoje oblasti vysokého školství pro 
rok 2024 a Příprava na implementaci reformy doktorského studia a strategie řízení lidských zdrojů pro roky 
2024–2025. Podmínky zapojení do těchto programů včetně nastavení alokace finančních prostředků pro 
jednotlivé školy a způsobu jejich poskytnutí jsou uvedeny ve vyhlášení zveřejněném na webových stránkách 
ministerstva.  
Ukazatel K – indikátor VaV 
V souladu se závěry jednání předchozí RK bude podíl jednotlivých VVŠ na této části indikátoru nahrazen 
podílem VVŠ na součtu prostředků poskytnutých všem školám daného segmentu na DKRVO za poslední 3 roky. 
V závěru své prezentace se dr. Valová zaměřila na návrh opatření na podporu mzdové koheze na veřejných 
vysokých školách v roce 2024:  

• Pro rok 2024 bude rozpočet veřejných vysokých škol navýšen nad rámec ukazatele SR pro r. 2024 o 800 
mil. Kč na podporu mzdové koheze institucí. Záměrem je přispět k vyrovnávání rozdílů v odměňování 
za obdobnou činnost mezi jednotlivými fakultami/součástmi téže vysoké školy.  

• Alokace pro jednotlivé veřejné vysoké školy bude stanovena stejným poměrem, v jakém jsou mezi ně 
rozdělovány navýšené prostředky institucionálního financování (Ukazatel A:K= 50:50).  

• Prostředky budou poskytnuty formou příspěvku z Ukazatele F, který umožňuje stanovit účelovost 
jejich použití v souladu s předem nastavenými podmínkami, na základě žádosti veřejné vysoké školy. 

• Podmínkou pro poskytnutí příspěvku je, že veřejná vysoká škola prokáže existenci jednotných 
mzdových tarifů pro stejné kategorie akademických pracovníků napříč institucí, nebo se zaváže tuto 
podmínku splnit nejpozději do 30. 9. 2024 podáním žádosti o registraci vnitřního mzdového předpisu, 
který mzdové tarify sjednocuje.  

• Žádost o poskytnutí příspěvku bude obsahovat popis způsobů, jakými vysoká škola prostředky využije 
k posílení mzdové koheze mezi jednotlivými součástmi a kontrolovatelné indikátory, kterých dosáhne 
do konce roku 2024. 

• Veřejná vysoká škola může požádat o 100 % stanovené alokace, pokud v žádosti doloží/prokáže 
splnění podmínky jednotných tarifů pro stejné kategorie akademických pracovníků, nebo o 75 % 
stanovené alokace, pokud se zaváže, že nejpozději do 30. 9. 2024 podá žádost o registraci takto 
upraveného mzdového předpisu. O zbývajících 25 % stanovené alokace může požádat spolu  
s podáním žádostí o registraci upraveného vnitřního mzdového předpisu. 

• V případě, že veřejná vysoká škola, jež požádala o příspěvek 75 %, vnitřní mzdový předpis k registraci 
nepředloží, nebo tento vnitřní mzdový předpis sjednocení mzdových tarifů pro stejné kategorie 
akademických pracovníků napříč institucí nezajistí, přistoupí ministerstvo ke kompenzačnímu snížení 
celkového příspěvku rozpočtovaného této veřejné vysoké škole na rok 2024 ve výši, ve které již byla 
podpora mzdové koheze poskytnuta. 
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Doc. Radová se přihlásila do diskuse a požádala o potvrzení o zachování stávajícího ukazatele C v souvislosti 
s doktorskými studijními programy. Dr. Valová ujistila, že pro příští rok prostřednictvím stávajícího ukazatele 
C půjdou do Rozpočtového okruhu I jak ve fixní tak výkonové části lze počítat až po účinnosti novely zákona o 
vysokých školách a také po výsledcích jednání pracovní komise o poměru ukazatele A:K. Ukazatel C bude 
v roce 2024 fungovat v jeho standardní podobě, pouze výpočet kompletní částky nebude záviset jen na 
reálném počtu doktorandů, ale bude vycházet z pětiletého průměru.  
 
Doc. Langer navázal na tematiku financování studentů se specifickými potřebami a informoval, že tento 
segment se začíná dostávat do vážných problémů. Příspěvek je přidělován z MŠMT na základě ukazatele F. 
Částky, ze kterých se celková žádost o příspěvek vypočítává, nebyly od roku 2012 valorizovány. Protože 95 % 
nákladů center jsou mzdové náklady, vzniká zde velký vnitřní dluh. Dalším, ještě závažnějším problémem však 
je, že když školy podle metodického pokynu vypočítají požadovanou část, je tato částka krácena a každý rok 
procentuální výše krácení této částky narůstá. Školy jsou nuceny omezovat počet služeb a snižovat personální 
zázemí, které bylo za deset let fungování systému vybudováno. Počet studentů se speciálními potřebami však 
narůstá zejména v kategorii studentů s psychickými potížemi. Požádal proto Předsednictvo Rady VŠ 
v budoucím funkčním období o podporu. Uvedl, že každá společnost je silná podle toho, jakým způsobem se 
dokáže postarat o své nejslabší články, což v tomto případě jsou studenti se speciálními potřebami.  
 
Prof. Pospíšil informoval o materiálu, který zpracovává Klub kvestorů, týkajícím se nárůstu nákladů na 
energie v roce 2024 v porovnání s rokem 2023. Meziroční nárůst bude poměrně enormní – odhad se pohybuje 
mezi 30–40 % –, a proto došlo navýšení 800 mil. Kč, které bylo překlopeno z mimořádné dotace na energie, do 
letošního roku. Výsledky zpracované v tomto materiálu budou odeslány ministru školství i předsedovi vlády. 
Bude třeba také řešit mzdovou kohezi a otázku posílení mzdových tarifů v rámci vysokých škol. Toto je třeba 
diskutovat s ministerstvem financí a s Vládou ČR.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady VŠ bere na vědomí výstupy Reprezentativní komise MŠMT konané dne  
4. 12. 2023 
 
Usnesení bylo přijato optickou většinou hlasů přítomných účastníků.  

6. Shrnutí práce pracovních komisí a Rady VS za funkční období 2021–2023 

Předseda Rady VŠ prof. Pospíšil seznámil účastníky zasedání s Bilanční hodnotící zprávou Rady VŠ za funkční 
období 2021–2023. Připomněl, že práci Rady VŠ i vysokých škol zasáhlo období omezení v souvislosti 
s Covid19. Rada VŠ musela reagovat na invazi Ruska na území Ukrajiny a řešit otázky spojené s pomocí 
ukrajinským studentům. Následovala energetická a hospodářská krize, která zasáhla financování vysokých 
škol. Konstatoval, že Rada VŠ se velmi aktivně podílela na komentování a vypořádávání připomínek k návrhům 
úprav různých legislativních materiálů. Zmínil zejména novelu vysokoškolského zákona a návrh nového 
zákona o vědě, výzkumu a inovacích. Zástupci Rady VŠ se pravidelně zúčastňovali jednání Poslanecké 
sněmovny a Senátu ČR i jejich výborů, kde tlumočili postoje vysokých škol nejen k legislativním úpravám ale i 
k financování z veřejných zdrojů. Ve spolupráci s ČKR se Rady VŠ podílela na nastavování a projednávání 
způsobu financování výzkumu a vývoje. Rada VŠ připravila řadu analytických a podpůrných podkladů a 
materiálů pro financování vysokých škol. Ocenil spolupráci s Českou konferencí rektorů, kdy jednotlivé 
materiály byly doplňovány a koordinovány. Pan předseda Rady VŠ vyzdvihl spolupráci s Akademií věd ČR, 
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zejména v oblasti doktorského studia, a Vysokoškolským odborovým svazem. V té souvislosti připomněl akci 
Betlémská kaple II v září 2023, na které se významně Rada VŠ podílela.  

V bilanční a hodnotící zprávě byly zahrnuty také výsledky činnosti pracovních komisí Rady VŠ. Informoval, že 
v dokumentu budou ještě doplněny náměty pro práci Rady VŠ v dalším funkčním období. Informoval, že 
Studentská komora Rady VŠ zpracovává vlastní bilanční zprávu. Vyzval přítomné o doplnění připomínek, které 
by měla být do bilanční zprávy zahrnuty.  

Dr. Just navázal a informoval, že došlo ke změnám komunikace, personálním změnám v Agentuře Rady VŠ, 
změně sídla Agentury Rady VŠ, ke změnám vizuální identity Rady VŠ a Studentské komory Rady VŠ a 
zveřejňování informací na Facebooku a Twitteru.  

Dr. Stráský považoval za vhodné vyzdvihnout a ocenit spolupráci s ČKR.  

Prof. Pospíšil informoval, že poděkování bude zahrnuto, včetně poděkování za vynikající spolupráci  
a komunikaci s MŠMT se skupinou III. s prof. Wildovou a jejím týmem.  

Prof. Kašparovský seznámil přítomné s průběhem Strategické konference Rady VŠ. Poděkoval  
dr. Popelovi za velmi dobrou organizaci a konstatoval, že se podařilo udržet kvalitní diskusi v oblasti 
legislativy, hodnocení i financování a podařilo se dospět k důležitým závěrům, které mohou být nosným 
základem pro Programové prohlášení Rady VŠ a její činnost v dalším období.  

Prof. Pospíšil navázal poděkováním akademickým senátům za aktivní diskusi diskuse o práci akademických 
senátů a nastavení vztahů mezi vedením univerzit a jednotlivými fakultami. V souvislosti s velkou novelou 
vysokoškolského zákona můžeme očekávat řadu pozměňovacích návrhů v oblasti fungování vysokých škol.  

V závěru vystoupení předsedkyně ekonomické činnosti dr. Valová informovala přítomné, že svoji činnost 
v Radě vysokých škol končí. Členkou Rady VŠ je od roku 1993 a funkci předsedkyně ekonomické komise 
zastává tři funkční období. Předseda Rady VŠ i pan předsedající poděkovali dr. Valové za její aktivní činnost. 

Prof. Skládanka vyjádřil přesvědčení, že se neloučíme definitivně, rádi uvítáme účast dr. Valové na Sněmu 
Rady VŠ.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady VŠ bere na vědomí informace o shrnutí práce pracovních komisí a Rady VŠ za funkční 
období 2021–2023. 
 
Usnesení bylo přijato optickou většinou hlasů přítomných účastníků.  

7. Různé 

V rámci bodu různé byla diskutována otázka přijímacího řízení pro zahraniční studenty a změn v Režimu 
student. V rámci této diskuse rektor VŠE doc. Dvořák doplnil informaci o průběhu jednání u kulatého stolu 
v souvislosti s nastavením podmínek Režimu student, kdy dochází k hledání kompromisu mezi stanoviskem 
ministerstva školství a ministerstva vnitra. 
Dr. Just navázal konstatováním, že Rada VŠ dnes jedná o záležitostech, které překračují kompetence 
ministerstva školství. Navrhl v novém funkčním období být v kontaktu s resorty napříč vládní sférou a 
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představit se jim jako nové složení reprezentace vysokých škol a rozšířit komunikaci nejen s ministerstvem 
školství, ale i s dalšími ministerstvy.  

Po proběhlé diskusi bylo v rámci bodu různé schváleno následující usnesení.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady VŠ podporuje Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy ČR při jednání  
s Ministerstvem vnitra ČR a Ministerstvem zahraničních věcí ČR při vyjednávání podmínek Režimu student, 
aby bylo podpořeno udělování víz pro zahraniční studenty, kteří významně přispívají internacionalizaci 
vysokého školství. Opatření, která vedou k plošnému sankcionování fakult či zájemců o studium, vytvářejí 
nerovné podmínky a v konečném důsledku brání rozvoji českých vysokých škol v oblasti 
internacionalizace. Předsednictvo Rady VŠ rovněž upozorňuje, že fakulty nemají žádnou možnost ovlivnit 
skutečnosti, za které jsou sankcionovány. Předsednictvo Rady VŠ žádá příslušná ministerstva, aby bylo 
průběžně informováno o vývoji v této záležitosti.  
 
Usnesení bylo přijato 28 hlasy přítomných účastníků.  
 
Ing. Farník do bodu různých vstoupil s dotazem na způsob komunikace s nově delegovanými členy Rady VŠ 
v rámci zachování souladu s GDPR.  
Ing. Schwarzová informovala, že hromadná komunikace bude zajišťována prostřednictvím Agentury Rady VŠ, 
která je správcem osobních údajů subjektů údajů. Je i nadále možné používat emailové adresáře, které jsou 
pro funkcionáře Rady VŠ k dispozici. V případě oprávněného zájmu budou kontaktní údaje (zejména e-mailové 
adresy členů Rady VŠ) zaslány funkcionářům Rady VŠ.  
 
Předsedající poděkoval prof. Pospíšilovi za aktivní a úspěšnou činnost ve funkci Předsedy Rady VŠ v uplynulém 
funkčním období.  
 
V závěrečném proslovu předseda Rady VŠ prof. Pospíšil zakončil funkční období Rady VŠ 2021–2023. 
Poděkoval všem členům Předsednictva Rady VŠ za práci ve funkčním období 2021–2023 a ocenil aktivitu členů 
v rámci jednání a diskusí. Shrnul svoji zkušenost z práce v Radě vysokých škol po tři funkční období, kdy 
působil nejprve ve funkci místopředsedy a poté ve funkci Předsedy Rady VŠ. Očekává, že spolupráce s Užším 
Předsednictvem Rady VŠ bude pokračovat v rámci ČKR.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kompletní záznam jednání bude k dispozici v členské sekci na www stránkách Rady VŠ . 
Nejbližší zasedání Předsednictva a Sněmu Rady VŠ se bude konat dne 11. ledna 2024.  

http://www.radavs.cz/

